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Ob jubileju slovenske Gorske re‰evalne

sluÏbe (GRS), ki je junijska aktualna te-

ma, smo Ïeleli nekoliko podrobneje

predstaviti samo organizacijo GRS,

njene dosedanje uspehe, pa tudi trenu-

tne probleme in smeri re‰evanja. Zato

smo v uredni‰tvo Planinskega vestnika

povabili nekaj njenih predstavnikov, in

sicer: Danila ·kerbinka, naãelnika med

letoma 1982 in 1998, Du‰ana Polajnarja,

naãelnika med letoma 1998 in 2002, ter

Tonija Smoleja, pred kratkim izvoljene-

ga novega naãelnika slovenske GRS.

Ker sta bila med njenimi ustanovitelji

tudi dva zdravnika, dr. Josip Tiãar in

dr. Jernej Dem‰ar, je bil med povablje-

nimi ‰e dr. Iztok Tomazin, do nedavne-

ga naãelnik Zdravni‰ke podkomisije.

Pogovor je vodil Vladimir Habjan. 

Statistika GRS v zadnjih letih beleÏi velik porast
‰tevila akcij, v letu 2001 jih je bilo 260, to pomeni, da
se (statistiãno) na vsak dan in pol zgodi po ena ak-
cija. Bo GRS uspelo »pokrivati« nara‰ãajoão aktiv-
nost? Povpreãna starost re‰evalcev na akciji je 45
let. Ali in kako pomlajujete svoje vrste? 
Tomazin: Dela je vse veã, sploh ãe se bomo ‰irili tudi
na podroãja, ki doslej niso bila primarno v pristojno-
sti GRS, to je re‰evanje v kanjonih, z visokih stavb
itn. Dejstvo je, da GRS kadrovsko in organizacijsko
na te nove izzive trenutno ni zadosti pripravljena.
Eden glavnih problemov je organizacijska in deloma
tudi moralna kriza, drug problem je Ïe omenjena
starost re‰evalcev, tretji pa so nekatere druge
strokovne stvari, ki jih bo treba re‰iti zlasti pri za-
gotavljanju vi‰jega nivoja nujne medicinske pomoãi
(NMP). Primarno je GRS zasnovana za re‰evanje in
nudenje prve pomoãi, danes pa to ni veã zadosti.
Pod kvalitetno oskrbo ãloveka kjer koli v gorah, na
cesti, v jamah idr. se danes smatra tudi zagotavlja-
nje hitre in kvalitetne NMP. Tu je pravzaprav jedro

napredka in jedro spora v zadnjih letih med zdrav-
niki in vodstvom GRS. 

Polajnar: V letu 2000 smo pre‰li ‰tevilo 200 pri re-
‰evalnih in iskalnih akcijah. To je takrat pomenilo za
tretjino veã akcij. Ugotovili smo, da je bilo stanje v
Avstriji in ·vici tega leta podobno. Veã nesreã je bi-
lo v sredogorju. Nesreãe so se zaãele pojavljati po-
gosteje tudi preko celega leta. Podobno je bilo v le-
tu 2001. Aktivnosti niso enakomerno porazdeljene
med vsemi 17 postajami GRS, nekatera gorska po-
droãja so bolj izpostavljena. Povpreãna starost na
akcijah je res visoka. Le malo je re‰evalcev, ki lahko
v vsakem trenutku pustijo delo in odidejo na re‰e-
vanje. Poudariti pa je potrebno, da so vsi re‰evalci,
ki so klicani na re‰evalne akcije, tudi psihiãno in fizi-
ãno sposobni opraviti to delo. Pri organiziranosti
GRS priãakujemo veãji posluh za delo re‰evalcev ne
samo v delovnih okoljih, paã pa tudi na podroãju si-

Iztok Tomazin

Du‰an Polajnar
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stemskega urejanja zadev v okviru sistema civilne
za‰ãite, potem se bo tudi povpreãna starost re‰e-
valcev v akcijah zniÏala.

Smolej: Veã je pohodnikov, veã je nesreã. Porast ak-
cij se je pokazal v zadnjih treh letih, dnevno jih je bi-
lo tudi 17. Takrat se je pokazalo, da so postaje v slo-
venskem prostoru dobro razporejene. Pokazalo se
je tudi, da je GRS mo‰tveno dobro razporejena in
da je treba dati veliko poudarka deÏurstvu. Vse po-
staje, ki so bile aktivirane, so se na poziv relativno
hitro odzvale. Dejstvo je, da je povpreãje slovenske-
ga re‰evalca 45 let. Pomlajevanje je stalna naloga

GRS je vse od svoje ustanovitve povezana s planin-
sko organizacijo, v okviru katere je ‰e danes. Ura-
dno stali‰ãe GRS o profesionalnih re‰evalcih je zna-
no, torej da jih zaenkrat ne bo. Bo morda v priho-
dnje kdaj drugaãe? Kaj menite o ideji, da bi GRS ne-
koã pre‰la pod okrilje drÏave?
Tomazin: Moje stali‰ãe je, da sedanji status GRS ni
dober. Po eni strani ji seveda koristi, po drugi stra-
ni pa jo hromi, tako organizacijsko kot tudi operativ-
no. To stanje je nujno treba spremeniti, ker je na ta-
kih temeljih teÏko zgraditi resniãno strokovno, uãin-
kovito organizirano profesionalno organizacijo. Kar
se profesionalizma tiãe, je moje stali‰ãe in tudi sta-
li‰ãe veãine zdravnikov GRS, da bi morali zadevo ne-
kako skombinirati. Tako amaterizem kot tudi profe-
sionalizem imata pozitivne strani. Najti moramo sre-
dnjo pot, da bomo ohranili pozitivnosti amaterizma
in izpolnjevanje zahtev, ki jih druÏba postavlja glede
profesionalnosti oskrbe. To je moÏno, primer so ga-
silci. Eden od konceptov je ozko profesionalno jedro
najbolj izku‰enih, usposobljenih re‰evalcev, ki bi bili
obenem tudi letalci, veãji del ostale GRS pa je lahko
neprofesionalen. Med profesionalci seveda ne bi bilo
zdravnikov, ker mi smo Ïe profesionalci. To ni le na‰
hobi, to je del na‰ega zdravni‰kega poslanstva in tu-
di tukaj je eno od nerazumevanj znotraj GRS. 

Polajnar: GRS je bila ustanovljena v okviru SPD, pove-
zanost in pripadnost GRS je tudi zdaj PZS. Dogaja pa
se, da je GRS »prerasla« okvir PZS. Zaradi tega bo
potrebno narediti neko drugo povezavo. GRS je ‰e
vedno le komisija pri PZS, to pa pomeni, da nimamo
urejenega statusa sluÏbe. GRS sodeluje z razliãnimi
sorodnimi organizacijami doma ali v tujini, predvsem
z organizacijami in sluÏbami, ki so povezane v Civilni
za‰ãiti. Pri svojem delu uporabljamo helikopterje, ki
jih imata v Republiki Sloveniji Letalska policijska eno-
ta pri Ministrstvu za notranje zadeve in 15. brigada
Slovenske vojske. Glede profesionalizacije se stri-
njam s Tomazinom: manj‰e jedro re‰evalcev, ki bodo
usposobljeni in izurjeni za vse naãine re‰evanja, poleg
tega pa ‰e masovno jedro ãlanov GRS.

Smolej: Zelo kratek bom. Ta tema je bila dana na mi-
zo po nesreãi v Okre‰lju. Takrat je bilo kar nekaj go-
vora: profesionalci – da ali ne, sklep pa je bil: profe-
sionalizem zaenkrat ne, je pa treba dvigniti kvalite-
to. Doloãene smernice so se sprejele, temu je bil ta-

Toni Smolej

postaj. Postaje morajo biti tiste, ki zaznajo, kdaj
bodo nekoga razporedile med ãastne ãlane in ga
zamenjale z mlaj‰im. Ta problem se kaÏe predvsem
v manj‰ih krajih, npr. Gornjesavski dolini, kjer je ma-
lo prebivalcev. Tam so tudi alpinistiãni odseki ma-
lo‰tevilni. Mladih, ki so pripravljeni Ïe kar zgodaj de-
lati na podroãju GRS, ni veliko. Dober re‰evalec se
kali z izku‰njami, z delom, s preventivo. 

·kerbinek: Delo re‰evalcev v na‰i amaterski, huma-
nitarni organizaciji poteka odliãno, naj bo to klasi-
ãno re‰evanje ali iskanje ali vse drugo, kar sodi v pa-
leto dela GRS. Dopolnjen je sistem obve‰ãanja preko
centra za obve‰ãanje, izredno kvalitetna je ureditev
glede sredstev zvez. Strinjam se, da je pomladitev
potrebna. Vendar dokler organizacija opravi letno
140.000 ur re‰evanja in vzgoje, mislim, da je o krizi ka-
drov teÏko govoriti. Re‰evalno akcijo paã opravijo ti-
sti, ki so doma, Ïal so to velikokrat starej‰i.
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krat zbor in‰truktorjev tudi namenjen. Zaenkrat s
tak‰no finanãno situacijo, kot jo imamo, pa z organi-
ziranostjo ne moremo razmi‰ljati o profesionalizmu.

·kerbinek: Mislim in to na osnovi spoznanj iz drugih
re‰evalnih organizacij po Evropi tudi ugotavljam, da
je GRS planinska samoza‰ãitna organizacija, kot
taka je bila ustanovljena in kot taka dela amater-
sko ‰e danes. Re‰evalec s potnim nalogom? Tu ne-
kaj ne gre skupaj. Kar slovenski re‰evalci delamo,
delamo s srcem, se zavedamo rizika in smo na to
ponosni. Profesionalni morajo biti in so piloti, meha-
niki in profesionalni (profesionalno organizirani,
razporejeni, opremljeni, financirani ...) bi po zakonu
morali biti v okviru NMP zdravniki. Moramo vedeti,
da so nekatere sluÏbe GRS, zlasti nekdanje vzho-

dnoevropske, bile profesionalne, pa so ‰le nazaj v
amatersko sestavo. Po zakonu o drÏavni upravi
imamo vladne sluÏbe, ki bi morale servisirati GRS in
ji stati ob strani – Ministrstvo za zdravje, Ministr-
stvo za notranje zadeve, Ministrstvo za obrambo z
Upravo za za‰ãito in re‰evanje. Od nas se zahteva
vse veã administrativnega dela, pogovori z njimi so
lahko veãinoma le dopoldne, na njihova pisna gradi-
va nam dajejo silno kratke roke, pri re‰evanju Ïiv-
ljenjskih problemov sluÏbe ostajamo sami ... Mnogo
raznih zadev GRS bi moralo biti opravljenih v teh
sluÏbah, tako da bi GRS ostalo le tisto, kar zna naj-
bolje: »V zobeh prinesti ponesreãenca od koder ko-
li hoãe‰.« Cilj GRS je tak‰en, kot je bil ob ustanovitvi:
ãim bolje, ãim kvalitetneje in ãim hitreje pomagati
ponesreãencu.

Financiranje dejavnosti GRS zahteva vsako leto
veã naporov. Kako bi sistemsko lahko zadeve bolje
uredili?
Tomazin: Menim, da finanãna struktura GRS ni op-
timalna, da bi se dala izbolj‰ati, ‰e posebej, ãe bi
pri‰li vsaj deloma v blagajno zdravstva. GRS pa bi
morala sprejeti pogoje, kriterije, strokovne zahte-
ve, ki veljajo v zdravstvu. Ti pa so izjemno strogi in
jih zaenkrat GRS v marsiãem ne dosega. Zdravniki
smo si ves ãas moãno prizadevali, da bi se tem zah-
tevam pribliÏali, Ïal so bile reakcije vãasih zelo od-
klonilne. Brezpogojno temeljno vodilo dela GRS pa bi
moralo biti: korist pacienta in varnost re‰evalca. 

Polajnar: Glavni vir financiranja GRS je drÏava pre-
ko Uprave za za‰ãito in re‰evanje in Fundacije inva-
lidskih in humanitarnih organizacij. Sredstva z veli-
ko vloÏene energije in volje dobimo ‰e od drugih
sponzorjev, kar pa ni stalni vir. Za proraãun v letu
2002, ki se financira preko Uprave za za‰ãito in re-
‰evanje, je bilo v preteklem letu obãutno zmanj‰anje
sredstev. Financiranje dejavnosti bi bilo moÏno bo-
lje urediti najprej s statusom GRS in nato z nekim
dokumentom (zakonom), ki bi zavezal drÏavo.

Smolej: V zadnjih letih smo poveãali aktivnosti za
30 %, sredstev pa je vedno manj. Mislim, da nam bo
drÏava, tj. Uprava za za‰ãito in re‰evanje, morala
poveãati sredstva.

·kerbinek: Ne samo da je iz leta v leto manj sred-
stev od drÏave, mi doloãenih stvari sploh nimamo
kritih, drÏava na primer Ïe pet let ne financira
preventivnega dela! Vrsto zadev si re‰evalci v pre-
teÏnem delu krijemo sami – gre npr. za nabavo ose-
bne za‰ãitne in tehniãne opreme, financiranje ti-
skanja uãnih gradiv, opozoril, prospektov. V Italiji in
Avstriji ima vsaka postaja vsaj po 3 do 4 naprave
GPS za iskanje, mi jih imamo samo za uãne primere.
Iskalnih akcij pa je vsako leto veã. GRS ne rabi niti
enega tolarja veã, kot ga terja re‰evalno delo, po-
trebuje pa cele, nepo‰kodovane vrvi, cela, nepo‰ko-
dovana nosila, drugo pri re‰evanju potrebno opre-
mo in ustrezno zavarovane vse tiste re‰evalce, ki
opravljajo naloge GRS.

GRS je pobudnik in ustanovitelj Ustanove Sklad
Okre‰elj, katere namen je finanãno pomagati otro-

Danilo ·kerbinek



AKTUALNA TEMAPLANINSKIvestnik 6 / 2002

9

kom gorskih re‰evalcev, ki so se ali se morebiti bo-
do ‰e ponesreãili pri re‰evalnem delu. Je Sklad za-
Ïivel po priãakovanjih ustanoviteljev?
Polajnar: Ustanova Sklad Okre‰elj je bila osnovana
pred ‰tirimi leti. Uprava Sklada si prizadeva, da se
zbere ãim veã sredstev. Ta sredstva smo skladno z
republi‰kimi normativi za ‰tipendije in denarne po-
moãi nakazovali otrokom ponesreãenih re‰evalcev.
Pri zbiranju sredstev je potrebno poudariti priza-
devnost re‰evalcev, ki skrbimo za dotok sredstev.
âlanom uprave je uspelo pridobiti nekaj sponzorjev
in donatorjev, ki zagotavljajo pritok stalnih sred-
stev. Ustanova funkcionira, otroci se uspe‰no ‰ola-
jo. Ocenjujem, da je zdaj tisti ãas, ko bo potrebno
aktivnosti Sklada ‰e raz‰iriti. Upam in Ïelim si, da bi
v smislu, za kar je bil Sklad ustanovljen, delo ãim bo-
lje opravili.

·kerbinek: Pri Skladu Okre‰elj imamo precej teÏav
z zbiranjem sredstev. Sam opozarjam na to, kako
bo jutri in pojutri‰njem, naloge, ki jih ima sklad zapi-
sane, so namreã dolgoroãne. Mi bi morali zbrati to-
liko sredstev, da bi se iz obresti zadeva sama finan-
cirala. Ob vsakoletni komemoraciji na Okre‰lju bi
moralo biti tudi neko strokovno posvetovanje, ki bi
doprineslo k ‰e veãji varnosti pri re‰evalnem delu in
bi bilo namenjeno preventivi. 

V planinski javnosti so se ‰ele po nesreãi na Turski
gori leta 1997 pokazale nekatere neurejene zadeve
v okviru GRS. Je po petih letih kaj drugaãe? Kate-
re neurejene zadeve v okviru GRS so trenutno naj-
bolj problematiãne? 
Tomazin: Marsikaj se je izbolj‰alo, predvsem izobra-
Ïevanje re‰evalcev letalcev. Nesreãa je na tem po-
droãju povzroãila ‰tevilne pozitivne spremembe,
marsikaj pa se seveda ‰e vedno ni uredilo. Spet smo
pri profesionalizmu: amatersko pristopati k taki
dejavnosti, ki zahteva izjemno visoko strokovnost,
kot je letalsko re‰evanje, je problematiãno. Mo-
Ïnost nesreã je zaradi tega veãja in to se spet na-
na‰a na tisto, kar sem rekel, da bi potrebovali eno
ozko profesionalno jedro, za ostale pa ãim veã izo-
braÏevanja. 

Polajnar: Po nesreãi smo ‰e izpopolnili sistem ‰ola-
nja re‰evalcev letalcev in posadk helikopterjev. Ve-
liko ãasa smo posvetili urejanju dokumentov (pravil-

nikov, poslovnikov) z organizacijami, s katerimi so-
delujemo (Upravo za za‰ãito in re‰evanje, General-
no policijsko upravo). Stvar, ki se je pokazala kot
pereãa, je status GRS. Na zadnjem revizijskem pre-
gledu poslovanja GRS, ki ga financira Fundacija in-
validskih in humanitarnih organizacij, nam je bilo ja-
sno povedano, da moramo urediti ta status, v nas-
protnem primeru bomo izpadli z nateãaja pri pri-
dobivanju sredstev. Na zadnjem obãnem zboru re-
‰evalcev se je pokazala majhna pripravljenost ãla-
nov GRS, da prevzamejo delo funkcionarjev v GRS,
preveã je namreã »birokratskega« dela.

Smolej: Turska gora je boleã spomin, tudi sam sem
bil tam. Tudi takrat smo delali naãrtno in strokov-
no. Danes govoriti, da se ni niã spremenilo, ni objek-
tivno, ni po‰teno. Takrat je bila ustanovljena komi-

Helikopter je potegnil ponesreãenca z re‰evalcem
iz stene (foto: Tja‰a Hrvatin)
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sija, ki je dala na mizo kar nekaj analiz. Na podroãju
helikopterskega re‰evanja in izobraÏevanja se je
veliko spremenilo na bolje. Napake se dogajajo in
evidentirajo na vsaki vaji, na vsakem re‰evanju in se
analizirajo, spoznanja pa vgrajujemo v nadaljnje de-
lo. To je specifika dela, saj nikoli ne ve‰, ali je tisto,
kar si naredil, dobro ali ne. Za mene je vsaka vaja
Ïivljenjsko nevarna, naj bo klasiãna ali pa helikop-
terska. Nismo pozabili Okre‰lja, nikoli ga ne bomo
pozabili, veliko smo se nauãili in zagotovo delamo v
pozitivni smeri.

·kerbinek: Nesreãa na Okre‰lju je prizadela GRS in
je ‰e danes prisotna kot izredno teÏak dogodek v
zavesti vseh. GRS je tri dni po nesreãi na‰la toliko
moãi in kritiãnosti, da je ustanovila komisijo, ki je
analizirala stanje. Pri‰la je do ugotovitev in skle-
pov, kaj je potrebno urediti in pri nadaljnjem delu
upo‰tevati. Nekateri razmi‰ljajo, da je bilo tik pred
nesreão marsikaj nedoreãenega. Moram reãi, da bi
potem Okre‰elj ne bil prva nesreãa, ne pri re‰eva-
nju ne pri teãajih, ampak verjetno ‰e pri kakem
drugem delu. Trdim, da je bil v trenutku, ko se je
Okre‰elj zgodil, nivo dela, re‰evanja, nadzora in ‰o-
lanja tako stoodstotno doreãen, kot je bilo v tistih
trenutkih moÏno in se je dalo narediti. Svoje pro-
grame, tehniãne, helikopterske in druge, smo re-
dno usklajevali in primerjali v okviru mednarodne
unije IKAR in dejansko ni bilo razlike. Posameznik in

ekipa morajo pri vsem re‰evalnem delu vsak tre-
nutek delovati kot uteãen mehanizem. Vsak ãlovek
zase je lahko vedno uganka. Dobili smo tudi drÏav-
no Uredbo za helikoptersko re‰evanje, ki je prej dr-
Ïava ni imela, dobili smo doloãena navodila, dopolni-
li smo svoj uãbenik za letalsko re‰evanje, v bistvu
pa je vsebina, ki smo jo pred nesreão imeli, ‰e da-
nes ista. Podobne nesreãe kot okre‰eljska so se
dogodile po Evropi pred Okre‰ljem. Med 6. okto-
brom lani in zaãetkom marca letos se je v Evropi
pri re‰evanju zgodilo 6 hudih zru‰itev helikopter-
jev. GRS se je iz tega veliko nauãila. V 33 letih letal-
skega re‰evanja smo pri‰li do visokega strokovne-
ga nivoja, ‰e vedno pa je naj‰ibkej‰i ãlen ãlovek. In
ta mora dosledno spo‰tovati sprejete pravilnike
in navodila.

Brez helikopterskega re‰evanja si danes skorajda
ne znamo veã predstavljati gorskega re‰evanja.
Ste zadovoljni z njegovo uãinkovitostjo ali bi se da-
lo pri tem ‰e kaj izbolj‰ati?
Tomazin: Brez helikopterjev danes ni uãinkovitega
gorskega re‰evanja in ne zagotavljanja NMP, ãe-
prav so klasiãne re‰evalne akcije bile in ‰e vedno
bodo. Helikoptersko re‰evanje je tisto, kjer se naj-
bolj izpostavljajo ‰ibkosti organizacije in problemi
amaterizma GRS. Mi, zdravniki, smo k temu pristo-
pili profesionalno. Dobro vemo, kaj je to NMP, zato
seveda Ïelimo in zahtevamo, tako kot to potrebu-
jejo in zahtevajo pacienti, da se resniãno tudi v go-
rah zagotavlja poleg samega re‰evanja tudi kvali-
tetna NMP, kar pomeni ãim kraj‰i odzivni ãas re‰e-
valne ekipe, ãim hitrej‰e prispetje ekipe do pacien-
ta kjer koli, takoj‰nja zdravni‰ka oskrba na mestu
nesreãe in pa ãim bolj strokoven in hiter transport
vkljuãno z re‰evanjem. Tudi tukaj je bil doseÏen pre-
cej‰en napredek, vendar ‰e zdaleã ne zadosten, tu-
kaj je, lahko reãemo, zelo vroãe boji‰ãe znotraj GRS,
predvsem med zdravniki in nekaterimi drugimi, ki
se paã noãejo sprijazniti s tem, da bi morali neka-
tere stvari ‰e izbolj‰ati in spremeniti. Cilj je dose-
ganje mednarodnih standardov za NMP, ki veljajo
veã ali manj v vseh razvitih drÏavah. Temeljno vodilo
za celotno GRS pa bi moralo biti: »Primarni sta ko-
rist ponesreãenca in varnost re‰evalcev.« Konkre-
ten korak naprej so deÏurstva za helikoptersko re-
‰evanje na Brniku, ki smo jih s precej‰njo muko in po
veãletnih prizadevanjih le vzpostavili. 

Helikopterski prevoz lahko re‰i veliko Ïivljenj
(foto: Robert Klanãar)
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Polajnar: V gorah in drugih teÏko dostopnih krajih
je vsako leto veã nesreã. Te pa so tudi zahtevne
(bolezni, kapi, po‰kodbe hrbtenice in glave idr.).
Predvsem zdravniki so bili tisti, ki so poudarjali po-
trebo po hitrej‰em posredovanju v takih primerih.
·tevilo nesreã je najveãje v poletnih mesecih od ju-
nija do oktobra. Zato smo se skupaj z Upravo za za-
‰ãito in re‰evanje, Ministrstvom za notranje zade-
ve, Generalno policijsko upravo in Ministrstvom za
zunanje zadeve odloãili, da v letu 2000 zaãnemo s
poskusnimi deÏurstvi na Brniku v helikopterski bazi
ob koncu tedna in ob praznikih, od junija do okto-
bra. V ekipi so bili poleg posadke helikopterja ‰e re-
‰evalec letalec, zdravnik re‰evalec letalec in poli-
cist re‰evalec letalec. DeÏurstva so se izkazala kot
dobra in zato smo jih obdrÏali. Pereãa stvar, ki
ostaja, je, da imajo ãlani skupine razliãen naãin na-
grajevanja, ãesar pa nam zaenkrat ‰e ni uspelo
urediti. Mogoãe bi bilo to najpreprosteje urediti v
okviru NMP.

Smolej: Re‰evanje s helikopterjem, ne glede na to,
ali je to slovenska vojska ali je helikopter policijski, je
prav gotovo prioriteta za ponesreãenca. Z dobro
helikoptersko ekipo je neprecenljivo skraj‰an ãas
do ponesreãenca. V zadnjih letih se ogromno dela
pri izobraÏevanju s helikopterjem, usposabljajo se
tudi postaje, s tem pa mislim, da je narejen tudi ve-
lik korak v kvaliteti. 

·kerbinek: Ministrstvo za zdravje je uzakonilo NMP.
To je odliãna namera, toda Ïal ni izvedena, kot jo po-
trebujemo. Obstajati bi morala sluÏba, kjer bi re‰e-
valci iz vode, jam, gora idr. dobili zdravnika, kadar bi
bil ta potreben. GRS nima zdravnikov, s katerimi bi
po potrebah razpolagala, saj so vsi nekje v sluÏbi.
GRS potrebuje zdravnike na postajah za ‰olanje iz
prve pomoãi, da bodo re‰evalci strokovno ravnali s
ponesreãenci, da bodo zdravniki kot amaterji z na-
mi ‰li v re‰evalne akcije, kadar jim bo to ãas dopu-
‰ãal. Z na‰imi zdravniki se strinjamo, da ponesreãe-
nec potrebuje NMP in ima do nje tudi pravico, toda
GRS se ne more iti NMP. Nikoli ni ne slovenska, in ãe
hoãete, tudi ‰vicarska ali italijanska GRS zagotav-
ljala, da bo nudila veã kot prvo pomoã in re‰evanje
v gorah. Zdravniki v tujini, ki so vkljuãeni v letalsko
re‰evanje, so profesionalci – specialisti urgentne
medicine, ki jih organizira ministrstvo za zdravje in

imajo licenco za tako delo. Kadar je po‰kodba taka,
da je potreben zdravnik, pride ta Ïe s helikopter-
jem, tako kot pri nas v re‰ilnem avtu. V GRS ne ra-
zumemo, kako je lahko Ministrstvo za zdravje ãlane
amaterske organizacije angaÏiralo honorarno s
ponudbo profesionalnega nagrajevanja in s tem ru-
‰i odnose v amaterski organizaciji. To ni bil ustre-
zen korak. Na Brniku imamo dva na‰a re‰evalca, ki
deÏurata – eden je letalski re‰evalec, drugi pa
zdravnik. Eden deÏura za 3.000 SIT, drugi pa za
40.000 SIT. Si znate to predstavljati v okviru ama-
terske organizacije? Amaterstvo in profesionali-
zem ne gresta skupaj. Letalcev re‰evalcev imamo
preko 45 v celi Sloveniji in bi jih lahko, tako kot npr.
v Italiji, na poziv poklicali oz. alarmirali na tisti loka-
ciji, kamor leti helikopter. Zdravnike pa naj organi-
zira Ministrstvo za zdravje. Po drugi stran jih mi
prosimo za sredstva, ki bi jih ministrstvo moralo po
zakonu prispevati. Za nas bi morali nabavljati sani-
tetno in medicinsko opremo ter vsaj sofinancirati
stro‰ke ‰olanja iz prve pomoãi, pa vrsto let ni razu-
mevanja.

G. Smolej, pred kratkim ste bili izvoljeni za novega
naãelnika slovenske GRS. Kak‰ne so va‰e program-
ske usmeritve, ãesa se boste najprej lotili?
Smolej: Moj predlog programa je bil dan na mizo pr-
viã doma na matiãni postaji, ki me je tudi kadrova-
la. Gotovo je potrebno razporediti delovno silo in

Helikopter je gorskim re‰evalcem v veliko pomoã 
(foto: Mirko Kun‰iã)



AKTUALNA TEMA PLANINSKIvestnik 6 / 2002

12

odgovornost. Naãelnik ne more vsega delati. GRS
nima nobenega profesionalca razen tajnice, ki v
okviru PZS dela na podroãju administracije. Razde-
liti je treba delo namestnika naãelnika. Moj predlog
je naslednji: eden od namestnikov mora pokrivati
tehniãno podroãje in podkomisije, drugi pa admini-
strativno delo, usklajevanje delovnih in finanãnih
planov, odnose komisije do PZS, finanãno podroãje
idr. Moje mi‰ljenje je, da bi morala imeti GRS svoj Ïi-
roraãun v okviru PZS, zato da bi bili raãuni ãisti. Na-
ãelnik naj bo usklajevalec, koordinator, sklicatelj sej,
sekretariata, sej komisije. Vse operativne zadeve je
treba re‰evati na podroãju sekretariata, seja ko-
misije pa je samo tista, ki generalno preãisti zade-
vo in jo potrjuje. Vse seje komisij bi morale biti od-
prte za javnost, novinarje in za re‰evalce. Vsaka in-
formacija, ki jo ãakamo en dan ali dva, je Ïe zasta-
rela oz. lahko Ïe pride ven neobjektivna. Porast ne-
sreã je velik zalogaj za postaje, ki delajo na re‰eval-
nem podroãju. Problem v GRS je tudi vse veã dela.
Mislim, da je gotovo to skrajni domet, ki smo ga vo-
lontersko ‰e sposobni obvladati. 

V zadnjih letih se v okviru GRS veliko govori o tem,
da bi morala naãrtneje seznanjati javnost o svojem

delu. Ta najveãkrat in najveã izve po poroãanju z ob-
ãasnih tiskovnih konferenc, kjer GRS opozarja na
nevarne razmere v gorah, objavlja tekoão statisti-
ko in podobno. Na kak‰en naãin bi lahko bolje uredi-
li informiranje v GRS? 
Polajnar: Obve‰ãanja javnosti na tiskovnih konfe-
rencah o razmerah v gorah sem najveãkrat oprav-
ljal sam. Statistiãne podatke mi je pripravil Pavle
Podobnik, v. d. naãelnika Podkomisije za informira-
nje in analitiko. Za dajanje informacij o re‰evalnem
delu pri re‰evalnih akcijah je po pravilih GRS pristo-
jen vodja akcije. Pripetilo se nam je, da so bila poro-
ãila o nesreãi v ãasopisih preveã »senzacionalna«,
zato smo se odloãili in izvedli sestanek predstavni-
ka novinarjev s ãlani GRS, ki nam je povedal, kako se
komunicira z novinarji in mediji. Dogodki so vedno
drugaãni in zato so tudi nekatera poroãila taka.
Îelimo si, da bi bilo na‰e delo preko medijev objek-
tivno prikazano.

Smolej: Kar se tiãe informiranja, je bila leto‰nja
pomlad zelo kritiãna. Razmere so bile za tiste po-
hodnike, ki so videli samo lepo vreme, smrtno nevar-
ne. Tistih pet mrtvih, ‰tirje v nekaj dneh, je bilo po-
kazatelj, da nam nekaj manjka, da je treba ob lepih,

Zimsko re‰evanje je zelo naporno (foto: Tone Oman)
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dobrih pogojih takoj reagirati z dobro obve‰ãeno-
stjo javnosti, da ne smemo ãakati predolgo. Mislim,
da bi morale iti z na‰e strani informacije v preven-
tivnem smislu tekoãe ven. Podkomisija za informira-
nje bi prav gotovo del energije lahko posvetila
sprotnemu obve‰ãanju javnosti. Mislim, da se tega
zavedamo in da bo do tega moralo priti. Za tak‰na
obvestila bi nam morale biti tudi novinarske hi‰e
bolj odprte. âe pa bodo ‰e teÏave, bi nam morala
pri tem pomagati Uprava za za‰ãito in re‰evanje. 

·kerbinek: Mislim, da je informiranje resniãno ena
od pomanjkljivosti GRS. Z na‰imi preventivnimi opo-
zorili enostavno nismo uspeli pravoãasno priti v
sredstva javnega obve‰ãanja. Prav je, da povem, da
je Planinski vestnik edini, kjer si je GRS izborila mo-
Ïnost, da objavlja analize. Analize nesreã delamo
preko 30 let in vsaka posamezna nesreãa je prav-
zaprav sporoãilo za naslednjega obiskovalca gora v
podobnih razmerah. To bi moralo najti pot do vseh
obiskovalcev gora. Vãasih so v Evropi govorili: ne-
sreãa, ki se je zgodila, pa ljudje ne izvedo zanjo, je bi-
la po‰kodba v prazno in to je velika ‰koda. Na‰i se-
verni sosedje imajo npr. kuratorij za varnost v go-
rah, ki ga sestavljajo predstavniki visoke ‰ole, poli-
cije, vojske, gorskih vodnikov, smuãarskih uãiteljev.
Nesreãe se analizirajo in te analize so potem na vo-
ljo, da se ljudje s tem seznanijo. To bi morali naredi-
ti tudi v Sloveniji npr. v okviru Uprave za za‰ãito in
re‰evanje.

Bi ‰e kaj dodali za konec?
Tomazin: V globalu mislim, da se lahko pohvalimo, da
je GRS, tak‰na, kot je danes, zelo dobro opremljena,
da sta re‰evalna usposobljenost pa tudi znanje pr-
ve pomoãi med re‰evalci bolj‰a kot kdaj koli prej, da
pravzaprav delamo, v celoti gledano, bolje kot kdaj
koli. Seveda pa so se hkrati tudi kriteriji oziroma
zahteve zelo poveãali, tako da mislim, da ‰e zmeraj
zaostajamo za tistim, kar bi lahko bilo. Tukaj smo
zlasti sitni zdravniki, ker vemo, kak‰na je kvalitetna
NMP ter kako pomembna je za preÏivetje in zmanj-
‰anje posledic po‰kodb ali bolezni. GRS na tem po-
droãju ãakajo ‰e veliki izzivi, za napredek bodo po-

trebne tudi organizacijske spremembe, predvsem
pa seveda upo‰tevanje stroke. 

Polajnar: GRS je trenutno v stanju, ko bo morala
narediti miselni in fiziãni prehod na neko drugo sta-
nje v svojem delovanju. Re‰evalno delo in usposablja-
nje potekata v redu in nam ju ni potrebno spremi-
njati. TeÏave imamo pri organizacijskem in pred-
vsem »birokratskem« delu. Tu bi izpostavil potrebo
po ureditvi statusa GRS. Profesionalnej‰i odnos pa
bomo morali imeti do Ministrstva za zdravje, saj je
edino odgovorno za izvajanje NMP. Ob koncu bi se
zahvalil gorskim re‰evalcem za prizadevno delo in
jim ãestital ob praznovanju 90-letnice GRS. 

Na gorskih ãevljih vam bomo ugodno naredili nov 
gumijast (vibram) podplat. âevljarstvo, Slovenska 30,

Ljubljana. Telefon: 041-325-432

Alpinista pa taka1

Kaja Debevec

Janez in Jaka
gresta v goro,
oba korenjaka
v supergah samo.

Napaãno obuta,
na sredi poti,
nevihta z’lo huda
ju doleti.

Nesreãna oba
na skali tiãita,
naprej se ne da,
nazaj si Ïelita.

Iz hude ju ka‰e 
re‰evalec potegne,
ostro ju okara,
v dolino zapelje.

Naj, ãe le zmore,
vsak gre v gore,
a brez izjeme
nikoli brez opreme.

1 Nagrajeni prispevek nateãaja ob 90-letnici GRS
Slovenije. Kaja Debevec, 8. razred, O· Mojstrana.




